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 Nils-Eric Nilsson – zahájení EWC  
 

• Nils představil program EWC 2023 ve Stockholmu 
• Hans přivítal účastníky EWC a poučit přítomné o BOZP 
• Proběhlo krátké představení účastníků EWC 
• Účastníci byli seznámeni s organizačními body 
 

 Stephen Graig – trade union Unite (UK) 
 

• Stephen se představil a představil odborový svaz Unite 
• 1 200 000 členů 
• Jsou členy v několika EWC 
• UK má konzervativní vládu a není nakloněná odborům 
• Představení spolupráce odborů a Skanska UK 
• Unite má na staveništích Skanska úsekové důvěrníky 
• Ve většině případů není problém s přístupem na staveniště 
• Přístup na staveniště má určitá pravidla, která se nastavila a dodržují se 
• Vedení pochopilo důležitost odborů 
• Skanska akceptuje přístupu odborů k zaměstnancům 
• Unite spolupracuje na projektu HS2 (Skanska, Costain, Strabag) 
• Na projektu HS2 je podepsána rámcová smlouva s odborovými svazy, která 

zajišťuje spolupráci mezi vedením stavby a odborovými svazy 
• Ve smlouvě se zakotvily principy spolupráce odborů se všemi dodavateli 
• Byla představena celonárodní dohoda 
• Tato dohoda zaručuje odborovým svazům a jejich uvolněným pracovníkům 

přístup na staveniště a do klidových zón, kde se mohou setkávat se svými členy 
• Na projektu HS2 se občas objevuje problém s možností přístupu na staveniště 
• Tento problém je hlavně na straně firem Costain a Strabag 
• V UK jsou stavby, kde působí odbory 2x bezpečnější než tam, kde odbory 

nejsou  
• Skanska Building uznává všechny dohody s odbory, ale Skanska Civil tyto 

dohody neuznává a „pronásleduje“ všechny členy, kteří se scházejí se zástupci 
odborů 

• I když by již neměli existovat černé listiny, tak na projektu HS2 a u Skanska Civil 
tyto listiny stále figurují a aktivně se s nimi pracuje 

• Unite se snaží vybudovat stejné postavení u Skanska Civil jako má u Skanska 
Building 
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Otázka: PL – je s údivem, že mají odboráři v UK tyto problémy i když Skanska prezentuje 
dobrou spolupráci s odbory. Mluvili jste o této situaci s vedením Skanska? 

Odpověď: Tuto situaci by vám mohli vysvětlit jednotlivý odboráři, kteří mají s touto 
situací osobní zkušenosti. Tato situace se objevuje primárně na projetu HS2. O spoustě 
věcí jsme diskutovali i s Andersem Danielssonem při online jednání a on byl překvapen 
a zděšen touto situací. Diskutoval s vedením Skanska UK, ale neshodli se na faktech. 
Skanska Civil dává odborářům takové podmínky k setkávání se se členy, které se nedají 
akceptovat. Naši členové jsou v práci pronásledováni a zastrašováni a v některých 
případech i propouštěni. Chtěli bych prosadit o stejné zacházení se všemi zaměstnanci 
Skanska na celém světě. 

Otázka: SWE – jaké otázky bychom měli položit zástupcům Skanska UK? 
Tebou popisovaná situace se zdá jako individuální, je tomu tak? 

Odpověď: My nevíme, co stojí za nechutí Skanska Civil spolupracovat s odbory. Se 
Skanska Building spolupracujeme více než 20 let a vždy se dohodneme, bohužel 
nevíme, proč je tomu u Skanska Civil jinak. Chtěli bychom se zeptat proč je ve Skanska 
UK takováto schizofrenní situace. Žádáme vás o pomoc s položením těchto otázek a o 
pomoc s vyřešením této situace 

Otázka: SK – na Slovensku funguje Inspektorát bezpečnosti práce, existuje v UK 
takováto instituce, která kontroluje BOZP? 

Odpověď: BOZP by měla fungovat na mezinárodní úrovni. V UK máme podobný orgán, 
který komunikuje se zaměstnavateli a odbory a snaží se vymáhat tato pravidla a ve 
spolupráci s vládou ustanovují pravidla pro BOZP. 

Otázka: SK – My se řídíme kolektivní smlouvou v zemích, kde působíme. Musí se 
Costein a Strabag také řídit těmito smlouvami? 

Odpověď: My se snažíme zapojit do spolupráce s těmito společnostmi, a na spoustě 
projektech to není problém. Jsou ale projekty kde se nedokážeme s vedením domluvit 
a spolupráce nefunguje. 

 

 

 

 Roger Williams – project Building VSSP 
 

• Roger se představil a uvedl o sobě několik informací 
• Představil několik projektů, na kterých v minulosti pracoval 
• VSSP je program na uskladnění a podporu vozidel pro armádu UK 
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• Cesta k projektu začala v červnu 2021 dokončení by mělo být v roce 2026 

• Rozsah projektu se skládá z demolice 58 budov (212000 m2) a postavení 12 
nových budov (112000 m2) 

• Na projektu se používá systém Asat pro správu dokumentů stavby 

 

Otázka: SWE – hovořil jste o jeřábech, kolik tun mohou tyto jeřáby unést? Zamyslel se 
někdo o možnosti instalace solárních panelů na tyto střechy? 

Odpověď: Největší jeřáb zvedne 25 t. Tank i s dělem váží 30t, ale aby se mohl zvednout, 
tak se musí odstranit dělo, aby se při zvedání nepřevážilo. FVE panely armáda nechtěla 
a když už byli nakloněni FVE panelům, tak na ně neměla peníze. 

Otázka: SWE – říkal jsi, že konkurence je velmi tvrdá, jak si zajištujete personál na tento 
projekt? 

Odpověď: Už před začátkem projektu jsme museli dokázat, že máme dostatek zdrojů 
na úspěšné dokončení tohoto projektu. S pracovníky je stále problém, ale snažíme se 
jim vytvořit takové podmínky, aby lidé z tohoto projektu neodcházeli. Snažili jsme se 
jim připravit dobré zázemí, kantýny s teplým jídlem, parkoviště atd., aby měli co 
nejlepší podmínky pro svou práci. 

Otázka: SWE – my nemáme své vlastní dělníky a jak funguje BOZP a spolupráce 
s odbory? 

Odpověď: V UK funguje trh s pracovníky na bázi subdodavatelů. V BOZP 
spolupracujeme se všemi subdodavateli a sbíráme jejich reference a vybíráme si 
takové, kteří jsou specializovaní a odvádějí nejlepší práci. V některých případech 
spolupracujeme s našimi pracovníky v duchu One Skanska. 

Otázka: SWE – Budete sledovat, jak dopadla práce s azbestem na vaše pracovníky 
z dlouhodobého hlediska? Jak spolupracujete s odbory? 

Odpověď: Nemám velké zkušenosti se spoluprací s odbory a na tomto projektu 
nemáme problém s odbory. My monitorujeme ovzduší a monitorujeme expozici 
azbestu v okolí a ve vzduchu.  

Otázka: CZE – Máte smluvně ošetřeno navýšení ceny materiálů? 

Odpověď: V naší smlouvě je klausule, kde je podchycena inflace a tato se zohledňuje 
v ceně za tento projekt. 
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 Richard Hörstedt – report z Board and selected Committe 
 

• Richard představil práci v představenstvu Skanska AB 

• Jednou ročně jezdí do provozů ve všech zemích, kde Skanska působí 
• Naposledy navštívil USA, který se stává největším pracovním trhem kde 

Skanska působí  
• Skanska má společný projekt se společností Ikea (BoKlok), tento projekt byl 

však ztrátový, a proběhlo propouštění zaměstnanců. Tento projekt se pomalu 
odráží ode dna, ale je to stále velmi rizikový projekt 

 

Otázka: SWE – Tuto otázku bychom si měli položit všichni. Mluví se v představenstvu 
o možnosti stálých kvalifikovaných zaměstnanců? 
 
Odpověď: Skanska ve Švédsku se snaží zaplňovat klíčová místa kmenovými 
zaměstnanci, ale zatím se to moc nedaří. Každopádně na tom pracujeme. Několikrát 
ročně se setkáváme s vedením společnosti a řešíme to i s ním. Postupně se snažíme 
zvýšit počet vlastních pracovníků, ale ne vždy, a ne všude to jde. 
 
Otázka: SWE – zaměstnáváte stážisty ve vašich jednotkách? 

Odpověď: NOR – u nás pracuje cca 200 učňů, nové vedení vidí konkurenční výhodu 
v zaměstnávání vlastních zaměstnanců 

Poznámka: PL – v Polsku víme, jak těžká je spolupráce se subdodavateli a myslíme si, 
že investice do vlastních zaměstnanců je velmi důležitá. 

 

 Dan Hunt, Vaibhav Tyagi – projekt HS2 
 

• Dan představil, proč existuje provozní jednotka HS2 

• Proběhlo představení projektu HS2 

• HS2 je vysokorychlostní trať v UK (Birmingham – Euston) 

• 5000 lidí v projektu z toho 168 učňů 

• Vaibhav představil business plán pro Skanska UK 

• Používá se umělá inteligence ALICE v průzkumu scénářů, jaké stavební postupy 
jsou vhodné použít při práci na projektu 

 

Otázka: PL – Už víme že jsi na projektu pouhé 4 měsíce. Dnes jsme slyšely znepokojivé 
informace, že není úplně ideální spolupráce s odbory. Můžeme očekávat změny 
v oblasti spolupráce s odbory? 
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Odpověď: Dnes jsem se dozvěděl, jaký je problém s odbory na tomto projektu a určitě 
zjistím více a budu se tím zabývat. Naše spolupráce je nastavená na vzájemném 
respektování.  
 
Otázka: PL – V Polsku je porušení smlouvy trestné, jak je to u vás? Jsou na projektu 
pouze THP pracovníci nebo i dělnické profese? 

Odpověď: Bohužel neznám odpovědi, ale vrátím se s nimi až je budu znát. 
  

Otázka: UK – mluvili jsme o problémech s přístupem odborových předáků na 
staveniště. Máme velký problém s pracovními agenturami, se zastoupením pracovníků 
odbory. Na tomto projektu chybí nastavení spolupráce s odbory. 

Odpověď: Souhlasím s tebou a prosím o tvoje slidy abych se mohl seznámit s touto 
situací. 

 

 Katy Dowding – UK prezident and CEO 
 

• Katy se představila a krátce o sobě pohovořila 

• Skanska UK má 3400 zaměstnanců a působí v UK od roku 2000 

• Zhlédli jsme video, které představilo Skanska UK 

• CEO představila v jakém odvětví Skanska působí na trhu v UK 

• Byla představena finanční situace ve Skanska UK 

• Katy ukázala business plán do roku 2024 a představila tržní strategii 
• Katy hovořila o oblastech, kterých se Skanska UK snaží změnit přístup 

k problematice 

• Dále byli představeny velké projekty, na kterých se podílí Skanska UK 

• Skanska UK stojí před několika výzvami a tyto nám byly prezentovány 

• V průběhu prezentace bylo EWC narušeno členy odborového svazu Unite, kteří 
vykřikovali hesla proti politice Skanska, hlavně na projektu HS2, a rozdávali 
letáky všem členům EWC. Po chvilce byli vykázáni ochrankou hotelu a 
prezentace pokračovala dál. 
 

 
Otázka: UK – jaký dopad bude mít kolektivní vyjednávání na inkluzi žen?  
 
Odpověď: Máme větší počet žen, které mají administrativní funkce. V rámci škrtů se 
nebude omezovat tato inkluze. Musíme více motivovat lidi tak, aby byla rovnost žen a 
mužů na pracovišti. 
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Otázka: PL – od včerejška slyšíme o problémech odborářů zde v UK. Už od roku 2019 
hovořil náš kolega Kevin MacKane mluvil o těchto problémech a zde se toto stále děje 
ve Skanska Civil. Máme stále pocit, že tento problém spíše eskaluje, než aby se 
odstraňoval. Mohla byste tuto situaci nějak okomentovat, zda by mohla firma s tímto 
problémech něco udělat? Děkujeme a spoléháme na vaši podporu. 
 

Odpověď: Černé listiny jsou již minulostí a Skanska se na těchto listinách nepodílí. 
Jedna z výzev projektu HS2 je zmírnit politickou nevraživost na tomto projektu. 
Odborové odbory Unite by měli mít stále přístup ke svým členům a dostali od nás 
nějakou nabídku a teď čekáme na jejich reakci. Na tento problém se osobně podívám 
a zcela určitě chceme tento problém dořešit. 

Otázka: PL – Ve všech těch projektech, které jste nám představila mi chybí vyjádření 
poměru pracovníků. Kolik z nich je THP a kolik jich je v dělnických profesích?  
 

Odpověď: Tyto čísla přesně nevím, ale zhruba 1500 z 3400 pracovníků je na dělnických 
profesích. 

Otázka: SWE – jak pracujete na projektu rychlého učení a jak jste pokročily?  
 

Odpověď: Zatím pracujeme na posuzování projektů, a tato výzva je zhruba v polovině 
a důležité je pochopit chování lidí a s tím pracovali. Ještě nás čeká velký kus práce. 

 

Otázka: UK – jak funguje rychlé učení ve společném projektu jako je HS2?  
 

Odpověď: Snažíme se podělit o naše ponaučení a hledáme věci o které se můžeme 
podělit abychom neztratili konkurenční výhodu  

 

Otázka: CZE – v rámci plánovaného propouštění bych rád věděl jaký bude poměr 
propouštěných mezi THP a dělníky?  
 

Odpověď: Téměř všichni propuštění budou z řad THP pracovníků 

 

 

Otázka: SWE – jak vidíte zelenou transformaci zde v UK i v jiných projektech?  
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Odpověď: Rozhodně to není jednoduché. Klíčové bylo přesvědčit dodavatelský 
řetězec. UK je nakloněno k zelené transformaci. 

 

 Dylan Roberts – Healt Safety Wellbeing & Quality Director 
 

• Dylan se krátce představil a promluvil o své minulosti u Skanska UK 

• Viděli jsme krátký záznam z bezpečnostní kamery umístěné na jedné ze staveb 

• Dylan mluvil o potencionálních smrtelných úrazech a zmeškaných hodinách 
kvůli pracovním úrazům 

• Byly prezentovány důvody úrazovosti a zvýšené sebevražednosti ve 
stavebnictví a na co se ve Skanska UK zaměřují, aby se toto nestávalo a byli 
zaměstnancům nápomocni 

• Dylan představil strategii v oblasti BOZP od roku 2022 

• Byla nám představena situace, která předcházela poslední smrtelné nehodě, 
která se stala v UK a následné dohodě s ostatními firmami o zákazu používání 
nebezpečných zařízení. 

• Dále byla představena strategie pro rok 2023 v oblasti BOZP 

• Dylan ukázal čtyři klíčové změny na kterých aktuálně pracuje oblast BOZP 

 
Otázka: SWE – Ve Švédsku chceme urychlit proces hlášení incidentů. Jak se to osvědčilo 
v UK? 
 

Odpověď: Musí se lidem vysvětlovat co udělali špatně a musí se s nimi mluvit, a ne 
hned je sankcionovat a je velmi důležité hlásit všechny incidenty tak, aby se z těchto 
situací mohli vzít ponaučení ostatní a mohli jsme zavést opatření, aby se toto již 
neopakovalo. 

 

Otázka: PL – Na jednu oběť pracovního úrazu připadá 33 sebevražd. Těch 33 sebevražd 
je spojeno se stavebnictvím? Jak vypadá statistika o kolik se jedná THP pracovníků a o 
kolik dělníků? Kdy jste dostali ten impuls, který vás přiměl s tím začít pracovat? 
 

Odpověď: Ano, jedná se o stavebnictví. Nemám přesná čísla, ale jedná se ve větší míře 
o dělníky jako jsou tesaři, truhláři, instalatéři atd. Jednotlivé obchodní jednotky jsou 
rozdílné a nejde použít stejné řešení ve všech zemích. Je potřeba to řešit individuálně 
a začít se zabývat statistikami. 

Otázka: PL – Jak vypadá vaše organizační schéma? Jak vypadá organizace vaší práce? 
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Odpověď: Máme funkci BOZP a já spadám přímo pod Katy. Dále jsou na jednotlivých 
oblastech a projektech na kterých jsou naši BOZP technici a počet je podle velikosti a 
důležitosti projektu.  

 

Otázka: PL – Působí na každé stavbě inspektor práce z odborů? 
 

Odpověď: Máme čtyři tyto pracovníky a tito působí na několika pracovištích zároveň. 

 

 Harvey Francis – Executive Vice President HR 
 

• Harvey na začátku reagoval na situaci, která se udála v průběhu prezentace 
Katy a osvětlil situaci, která tu trvá již zhruba čtyři roky. Harvey, řekl, že 
s odborovým svazem Unite vedou aktivní komunikaci, ale zástupci Unite stále 
odmítají návrhy od Skanska UK a tvrdí, že s nimi Skanska nekomunikuje.  
Pozn. Opak toho, co tvrdí Unite se zdá být pravdou, a ve spolupráci se zástupci 
EWC z UK budeme toto dále sledovat 

• Dále Harvey představil klíčové role ve Skanska UK 
• Znovu se mluvilo o business plánu pro rok 2024 
• Byla přestavena aplikace Learn fast, která bude od 1.12.2023 součástí MS 

Teams 
• Harvey mluvil o inkluzi zaměstnanců z různých kultur, národností, vyznání a 

také například z LGBT+ komunity 
• Zmínil se plán pro tento a příští rok v oblasti HR 

 
 

Otázka: PL – U nás hodně lidí skrývá své členství v odborech, protože se bojí, že 
například nebude mít navýšenou mzdu a podobně. Nemělo by být v zájmu firmy, aby 
v odborech bylo co nejvíce lidí? Měli jste nějakou anonymní anketu, zda mají samotní 
zaměstnanci zájem na tom, aby odbory měli své místo v kantýně, zda chtějí, aby za nimi 
ti odboráři přišli? 
 

Odpověď: My jsme se jich samostatně nezeptali, protože odboráři mají přístup do 
kantýny. Vedeme rozhovory s odbory, ale odboráři nemají zájem o konstruktivní 
vyjednávání. Zaměstnancům nebráníme vstupovat do odborů. Odbory mají své místo 
v kantýně, mají k dispozici i vlastní oddělenou kancelář, ale nechceme, aby chodili mezi 
lidi a dělali nábor a tyto lidi rušili při odpočinku. Chceme, aby lidé chodili za odboráři 
ne odboráři za zaměstnanci. 
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 Hans Reinholdsson – ukončení EWC 
 

• Vedení EWC poděkovali účastníkům za konstruktivní jednání a popřál jim 
šťastný návrat domů 

• Další setkání se uskuteční ve Stockholmu v termínu 13.5.2024 – 15.5.2024 
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